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: ػُٕاٌ انزسانت أٔ الأغزٔحت   

 

(انُٕع انثاًَ  ) يغ يزض انسكزي  GSTT1 & GSTM1  ٍٍٍُػلاقت انخؼذد انٕراثً نهج  

:يهخص انزسانت أٔ الأغزٔحت   

 يٍ اْى الاَشًٌاث انًعادة نلأكسذة ٌٔؼخبز يادة اساسٍت فً ػًهٍت اسانت انسًٍت ٔانخً glutathioneٌؼخبز انجهٕحاثإٌٌ 

 حقٍٍى انؼلاقت بٍٍ :  الاهداف .glutathione S-transferases (GSTs)ححفش بذٔرْا بٕاسطت يساػذاث اَشًٌٍت يثم 

بالاظافت انى دراست حأثٍز بؼط , ٔيعاػفاحّ (انُٕع انثاًَ  )يزض انسكزي  يغ  (GSTs)الاشكال انٕراثٍت نجٍُاث 

. انخذخٍٍ  ٔانشذ انُفسً يغ ٔجٕد ْذِ الاشكال انٕراثٍت ػهى ْذا انًزض , انخارٌخ انؼائهً , انجُس , انؼٕايم يثم انؼًز 

 يخطٕػٍٍ 107ٔ  (انُٕع انثاًَ ) يزٌط سكزي 125يُٓى ,  ػٍُت يٍ سكاٌ يحافظت انبصزة 232 جًؼج :طرق العمل 

   GSTT1 للجينات الوراثية الاشكال عن للكشف  PCRال تقنية استخدام تم. غٍز يصابٍٍ بذاء انسكزي كًجًٕػت يقارَت 

&   GSTM1 لجينات الوراثية الاشكال بين علاقة وجود  :الاستنتاجات  .الدراسة مجموعتي عند GSTT1 & GSTM1 

 البيئية العوامل يتاثرببعض الاستعداد وهذا , ومضاعفاته ( الثاني النوع ) السكري لمرض الوراثي الاستعداد مع

  .النفسي والشد التدخين, العائلي التاريخ, الجنس, العمر مثل والفسيولوجية
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Glutathione  is a major antioxidant enzyme and known as a substrate in the detoxification 

pathways, catalyzed by glutathione S- transferase  GST coenzymes in the cell . Aims : we 

evaluated the association of GSTT1 and GSTM1 gene polymorphisms with susceptibility to 

type II diabetes mellitus and its complications, also investigated the effect of age, gender, 

family history, smoking and emotional stress status  combined with these polymorphisms on 

this disease. Methods : A total of 232 subjects were enrolled in this study, of which 125 

were type II diabetes patients and the other 107 were non-diabetic volunteers as control 

group, residing Basrah city. Multiplex PCR was used for genotyping the GSTT1 and GSTM1 

gene polymorphisms. Conclusions : polymorphisms in GSTT1 and GSTM1 gene, either or 

both null genotype were associated with susceptibility to type II diabetes and its 

complications, this susceptibility was affected by some physiological and environmental 

factors such as age, gender, family history, smoking and psychological stress. 


